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   Ještě jednou AHOJ kamarádi. Jak jistě dobře víte právě nám nastává nejtemnější část 

roku a možná tak trochu přemýšlíte o tom, jak se nezbláznit ze světa, který se řítí do 

horoucích pekel a čím dál více připomíná letadlo bez pilota. Vůbec se tedy nechce věřit 

tomu, že zároveň s těmi nejdelšími nocemi a nejkratšími dny se k nám – mohu říci bez 

uzardění – opět blíží čas velkých rodinných oslav klidu, míru a co je nejdůležitější – i 

lásky. Aspoň se to vždy tvrdí o Adventu, který má být časem radostného očekávání, se 

kterým vítáme příchod Vánoc. Čekání na příchod svátků si můžeme zpříjemnit různě: 

popíjením punče, zaplétáním vánočky s rozinkami a ořechy, či mlsáním čokolády 

z kolekcí a sladkostí s tím nejrozmanitějším původem. V obchodech zní koledy, doma 

voní perníčky, ale ještě než nám na plotně zavoní i purpura, asi by byl vhodný čas 

zamyslet se i nad tím, že máte-li si jako dárek nadělit klid v duši, bylo by v tomto čase 

vhodné odpustit svým nepřátelům a všem, kteří nám v uplynulém roce ublížili. 

   Jistě, panují i názory, že odpouštět nepřátelům se má až tehdy až je pověsíme, či 

odpustíme-li jim je alespoň dobré si pamatovat jak se jmenují, já s tím ale nesouhlasím. 

Ač na to nevypadám myslím si, že někdy poznáte jací lidé opravdu jsou až když už 

většinou bývá příliš pozdě. Snažte se tedy ( a když už ne jindy, pak alespoň v této době) 

za žádných okolností druhé příliš tvrdě nesoudit. Nehodnoťte, neodsuzujte, nekritizujte, 

nemoralizujte. Třeba zrovna vy máte máslo na hlavě a přitom byste chtěli, aby se na vás 

kamarádi dívali příznivýma očima. Každý člověk je jedinečný, neopakovatelný, i když 

jeho motivace mohou být pro jeho okolí nepochopitelné. To se týká nás všech. 

Neznamená to ovšem, že snad máme své názory na druhé potlačovat. Znamená to 

naopak raději si je vůbec nevytvářet… protože kdo jsme, abychom soudili? Všichni 

máme své chyby, své hříchy, své problémy. Psáno je: Nesuď, abys nebyl souzen. A 

možná právě tato adventní doba nám poskytuje možnost stát se jinými, lepšími. A stát se 

tak může na těch nejneuvěřitelnějších místech. Povím vám příběh z války… ne, 

nevyprávěl mi ho T. Texis Taylor, proto však není o nic méně pravdivý. Posuďte sami. 

   14. prosince 1862 se během americké občanské války, o kterou se mé periodikum 

zajímá, zrodila po bitvě u Fredericksburgu legenda o Andělu Maryových výšin. Když se 

po dvou dnech těžké bitvy ve vlastním městě obrátila armáda Unie k hřebenu Maryes 



Heigts na západní straně Fredericksburgu, nastal ohromný masakr modrých vojáků. 

Útvary Unie pod vedením generála Edwina V. Sumnera celkem čtrnáctkrát zaútočily na 

Maryovy výšiny, které  za obranným valem bránilo 9 000 vojáků Konfederace 

(doporučuji film Bohové a generálové) pod velením brigádních generálů Thomase 

Cobba a Josefa Kershawa. Výsledkem těchto útoků bylo jen to, že bojiště pokrylo asi 

7000 mrtvých a raněných federálů, přičemž ztráty rebelů činily přibližně 1 200 mužů. 

   Když rozednění odhalilo celou tu hrůznou tvář masakru, 

všude se ozývalo sténání raněných. A právě v této chvíli se 

začala psát velikost hrdinství seržanta Richarda Rowlanda 

Kirklanda, který požádal svého velícího generála Kershawa 

o svolení k pomoci protivníkovým raněným. Nadřízený 

důstojník nejprve nechtěl jeho nebezpečnou misi schválit, ale 

nakonec mu povolení udělil s tím, že mu neumožnil používat 

bílou vlajku, aby si nepřítel toto gesto mylně nevyložil. 

Richard Kirkland tedy od svých spolubojovníků vybral 

čutory a nádoby na vodu, přeskočil kamennou zeď 

oddělující jižany od seveřanů a vydal se na dvouhodinovou 

cestu od jednoho zraněného ke druhému. 

   Kirklandovo nezištné jednání mu vyneslo přezdívku „The Angel of Mareyes Heights“ 

– Anděl Maryových výšin. Dodnes v onom místě připomíná osamělý bronzový památník 

seržantovu statečnost a lidství tváří v tvář bezprostřednímu nebezpečí smrti. 

   Přenesme se nyní zpět do současné doby… a ruku na srdce – dokázali byste, stejně 

jako on, odpustit třeba i tomu kdo vás ještě před chvílí chtěl zabít? Stejně jako odpustit 

tomu, kdo vám způsobil větší či menší křivdu? Možnost k odpuštění dává i adventní čas. 

Uvažujme o tom při zdobení vánočního stromečku, při věštění budoucnosti pomocí 



házeného pantofle, lití olova či rozkrajování jablíček. Třeba pak, včetně mne s lehčím 

srdcem zapálíme svíčky a usedneme k nazdobeným stolům. 

   A tak vám přeji krásné vánoce a úspěšný start do nového roku. 

                                                                                                                  Jožin 

 

 

 

 

 

      PÍSNIČKY SKORO NA VODĚ 

 

  Poslední zářijovou neděli, respektive její večer, si zvolili kamarádi z Prahy při své 

tradiční vodácké výpravě po Vltavě na setkání se svými jihočeskými přáteli. Opakovaně 

si pro tohle příjemné posezení před koncem plavby vybrali kouzelné místečko za 

Českým Krumlovem, kde stojí dřevěné stavení v době sezony fungující jako občerstvení, 

dvě zastřešená prostranství se stoly a 

lavicemi a uprostřed připravené 

ohniště. Tam také po setmění vzplanul 

oheň, s povděkem přijímaný dvěma 

desítkami přítomných nejen jako 

romantický doprovod k hudbě, ale i 

jako zdroj tepla. Ono totiž počasí 

zrovna příliš nepřálo, a když se trochu 

víc rozpršelo, přišla vhod i ona výše 

zmiňovaná střecha nad hlavou. Zejména majitelé hudebních nástrojů byli za suchý 

úkryt vděčni. 

   Šest kytar, housle, basa, dokonce 

mistrovsky ovládaná pila a takřka 

nevyčerpatelný repertoár, v němž se mezi 

známými melodiemi, které si zazpívali 

všichni, objevily i málo frekventované 

písničkové skvosty, skvěle doplňující 

celkovou atmosféru. Stejně jako 

předkládané báječné lahůdky pro mlsné 

jazyky přichystané hostiteli. Do toho tichounce šplouchala Vltava a šuměly dešťové 

kapky. Okouzlená byla i moje kamarádka z Austrálie, kterou jsme vzali s sebou a která 

se zde dokonce setkala s někdejšími kamarády ze šedesátých let, před odchodem 

z republiky. 

   Prostě to byl prima večer a už dneska se těšíme, že si ho příští rok zase zopakujeme – 

snad i s lepším počasím… 

                                                                                     Hanka 

 



                   LOV KOŽEŠIN HBC 

 

   Září předává štafetový kolík říjnu a 

kamarádi se sjíždějí k tradiční terénní 

soutěži kde se „loví,“ poznávají 

přírodniny a zároveň při tom našlapou 

nějaké ty kilometry. Pořadatelé zvolili 

perfektní místo nedaleko obce Lovětín. 

Večerní páteční slezina byla 

samozřejmě o perfektní muzice, ale 

krásné sobotní ráno babího léta už 

vítalo ve startovní stopě 58 lovců. 

Trasa všechny provedla krásnými 

Javořickými vrchy a večer se (skoro) 

všichni (ztratili se jen tři trapeři) vrátili 

do bezpečného campu. Se soumrakem 



pak kamarádi zapálili slavnostní oheň u něhož posléze prezident Lucín 

vyhlásil vítěze v jednotlivých kategoriích i celkově nejlepšího lovce. Zbytek 

večera i noci zaplnily White Canyon tóny hudebních nástrojů a zpěvem a 

smíchem trempířů. Byla to hodně zdařilá akce!    Jiřča 

 

      ÚZKOKOLEJKA STŘÍHÁ METR 
 

      Jen prázdný nádraží bude tu dýchat 

samotou… nádraží, respektive 

nástupiště železničky milované několika 

generacemi a zachycené na 

neskutečném množství fotek i filmových 

záběrů, tratě, mající dramatický i 

romantický nádech současně. Pravda, 

ne vždy procházela středem měst a 

vesniček. Někdy tu za to mohla příroda, 

která tu každou chvíli postavila do cesty 

kopec nebo rybník, jinde zapracovali 

konšelé jimž se nový dopravní prostředek nelíbil, což asi nejvíce potěšilo místní 

formany, kteří rychle v železném oři vycítili protivníka, který se pohybuje o několik 

váhových kategorií výše.A tak stanice této železničky tu teď stojí opuštěny mezi poli, 

případně svítí do šera šumících hvozdů. A budou stále opuštěnější, včetně té, kterou 

uprostřed lesů proslavil Jára da Cimrmann… 

   Ale právě tahle speciální trať o úzkém, tzv.“bosenském“ rozchodu 760 mm, umožnila 

širší přístup do míst, jimž se tento nový dopravní prostředek dosud vyhýbal. Stejné tratě 

se stavěly i z Třemešné do Osoblahy, 

z Frýdlantu do Heřmanic a u sousedů to 

byla železnička trenčianská. Svou výhodu 

měly v tom, že mohly lépe přilnout 

k okolnímu terénu, daly se na nich 

používat lehčí kolejnice a slabší pražce a 

nemuselo se stavět tolik mostů, což ve 

svém důsledku vyšlo mnohem levněji, 

byť to třeba bylo na úkor rychlosti. Ta 

pomalost na zbývajících přetrvává 

dodnes. Na lokálce do Obrataně a Nové Bystřice však teď zazvonil zvonec a zdá se, že se 

blíží její neodvratný konec. A to tahle úzkokolejka, fungující už od r. 1897, přepravila 

ročně až úctyhodných 400 000 cestujících a to včetně velkého množství trampů mířících 

za krásami České Kanady. Železnice Jindřichohradeckých městských drah (JHMD) 



musela provoz oficiálně ukončit proto, že jí vypršelo osvědčení o bezpečnosti 

provozovatele dráhy, což jsou v podstatě dokumenty sloužící podobně jako techničák 

pro majitele auta. Bez něj nemůžete vyjet na silnici, tady zase na trať. JHMD navíc jaksi 

i oficiálně zkrachovaly, soud tedy vyhlásil úpadek (dluhy přes 160 milionů – tedy jediný 

tunel na této trati, zato pořádný) a teď všichni čekají na to, jestli bude povolena jejich 

reorganizace. Délka „provozní pauzy“ se ovšem nedá odhadnout, protože kromě 

„papírů“ chybí i náhradní díly i peníze na ně, takže ať tak nebo tak by JHMD stejně 

dříve či později musely zastavit provoz z důvodu  

nedostatku provozních vozidel. 

   Milovníci a příznivci této tratě jistě ví, že 

kromě tří historických parních lokomotiv (Polka, Resica a Krauska) na ní jezdily 

výhradně dieselové lokomotivy TU 47.0, projektované pro tyto tratě koncem 50. Let 

jako přípojné vozy byly na této i výše jmenovaných úzkokolejkách provozovány známé 

čtyřnápravové vozy řady Balm/u, vyráběné 

v letech 1965 – 66, disponující jedním 

služebním oddílem a dvěma pro cestující. 

O těch tzv. „moderních“ Nautilech, 

cestujícími zvaných Ponorka či Hašišák, 

horších než ty jež měly nahradit, je lépe se 

nezmiňovat. 

   Cestující i zaměstnanci se s  tamním 

provozem rozloučili konci září speciálním posledním spojem ozdobeným smutečními 

věnci a fábory a služebním vozem se zaměstnanci s jejich občerstvením – když už prý 

jim neplatí, tak ať se aspoň svezou. Parní lokomotivy skončily svou sezonu už týden 

předtím. Kdo anebo co případně trať zachrání jako historické kulturní dědictví je ve 

hvězdách. Snad o ni bude zájem a někdo ji 

koupí. Všichni víme, že tahle trať 

k našemu regionu neodmyslitelně patří a 

je těžké si představit o ni přijít. Při delším 

neprovozu se může snadno stát terčem 

nájezdníků sběračů šrotu a v takovém 

případě by byla rozebraná raz dva. Takže 

když už nás teď nebudou ohrožovat vlaky, 

jistě by stálo za to rozloučit se s touto tratí alespoň krokem rozvážného tuláka. Ještě 

jednou, naposledy … a bohužel pěšky. 

                                                                                                                 Jožin 

                  Jindřichohradecké místní dráhy – Wikipedie (wikipedia.org) 

 

        ▶  Na co zírá mašinfíra: Po úzkých kolejích Českou Kanadou, krajem rybníků a lesů - iDNES.tv 

 

 

https://cs.wikipedia.org/wiki/Jind%C5%99ichohradeck%C3%A9_m%C3%ADstn%C3%AD_dr%C3%A1hy
https://tv.idnes.cz/technika/na-co-zira-masinfira-jindrichuv-hradec-nova-bystrice.V190703_150441_idnestv_vrja


         ŽÁDOUCÍ NEŽÁDOUCÍ 

   20. výročí Celtové osady 

Nežádoucích bylo i přes nepřízeň 

počasí u kamarádů velice žádoucí. Byl 

to mokrý víkend v údolí říčky Úhlavky 

u Benišova mlýna. Už cestu tam 

absolvovali mnozí v husté mlze, ale 

pak už jen lilo a lilo, ale osada to 

zvládla na výbornou. Nějaké to fotky 

nám poslali Boránek a Seff. 

 



    ZA ZLATOU HOREČKOU 

    Několik čerstvě vypálených děr ve 

svetru mi jako tetování jiskrami 

připomíná setkání na kempu Uragán, kde 

se o prvním říjnovém víkendu konala 

Zlatá horečka v režii T.O. Račí potok. 

Byla připravena nejen klasická disciplína 

v rýžování zlata, ale i další soutěže, 

zejména hod nožem, který mimo soutěž 

zaujal především trampský dorost. Svatý 

Petr průběžně přes den hrozil sem tam 

menší přeháňkou, ale k večernímu zahájení 

u ohně už zavřel kohoutky. Kolem ohně se 

shromáždilo více než čtyři desítky trampů, 

trampek a trampulat. A dva nejmenší z této 

budoucí trampské generace mne skvěle 

pobavili svým rozumováním o ohni a dřevu. 

Škoda, že to někdo nenatočil. Byla by to 

vedle camrátka jedinečná připomínka 

tohoto podzimního setkání. 

   Vltavotýnský Klídek a českobudějovická 

Zlatá řeka, která na horečku přijela rovnou 

ze svého osadního kempu, probíraly 

neúnavně svůj repertoár ke spokojenosti 

všech přítomných. Sem tam se z kroužku 

sedících ozvalo i nějaké veselé vyprávění a 

v pozdějších hodinách pak přišli ke slovu i 

další kytaristi. Kdybych měla volit jediné 

slovíčko jako charakteristiku letošní 

trampské zlaté horečky, asi bych řekla – 

pohoda… 

                                   Hanka 

 

           KLEŤ – JIHOČESKÝ AVALON 
   Tímto příměrem bychom mohli nazvat horu Kleť, vystupující jako bájný ostrov 

z lesních úbočí. Tak jako na bájném Olympu sídlili bohové, tak jako obyvatelé Země 

vycházejícího slunce uctívají svou Fudžijamu, tak i my máme k této hoře zvláštní vztah. 

Kleť je poutním místem kam musí každý Budějičák vystoupat. Už z dálky dobře 

viditelná královna hor a kopců jer snadno identifikovatelná a když se vracíme z delších 

cest,  už ji vyhlížíme na obzoru,  už víme, že jsme doma.  Táhlý  hřbet s typickou siluetou 



vysílače je hmatatelným symbolem celého 

kraje. 

   Název Kleť patří k jednomu z nejstarších 

pojmenování českých hor. V písemných 

dokumentech se s názvem setkáváme již v r. 

1263 a to v latinské podobě Mons Naklethi, 

později uváděným jako Kletie, Kleta, Kletý, 

Kleť… Snad to můžeme dát do spojitosti 

s názvem častého porostu těchto 

nadmořských výšek – kleče – jiná možnost je 

kletá, zakletá hora, což by ukazovalo na posvátnost této lokality ještě 

z předkřesťanských dob. Na zdejší vrchol kromě sídla pohanských kněží umístila pověst 

i hrad. Pro osídlení jižních Čech představovala zřejmě Kleť hlavní božiště. Je 

nepřehlédnutelná od Boletic, Doudleb i Netolic, tehdejších hlavních center. Důkazem 

dávného osídlení je zajímavý nález pravěkého přeslenu, mechanismu na spřádání 

textilních vláken. 

   Kleť, po geologické stránce tvořená žulou, 

patří mezi nejteplejší hory u nás. V rámci 

roku je tu 125 jasných a slunečních dní a 

častá teplotní inverze způsobuje, že na 

vrcholu může být mnohdy v zimě i o 20 

stupňů tepleji než na úpatí a v létě tu 

naopak za horkých dnů bývá příjemně 

svěže. V Českobudějovické pánvi je to kopec 

vskutku impozantní, ale i když jinde by svou 

výškou 1 087m možná neudivil, nutí nás 

k výstupům vzhůru i svoukrásnou a tajemnou atmosférou. Můžete tu narazit na 

kamenné kruhy, posvátné studánky, skály roztodivných tvarů i nekonečné bukové lesy. 

Nedá se spočítat kolikrát už jsme absolvovali cestu na ten zalesněný hřeben. Zvláštní, ale 

nějak se každý rok stává strmějším a delším, kamenů jakoby přibývalo a dech se krátí. 

A tak k vrcholu míříme svým tempem a jen se svými myšlenkami. Celá hora je protkána 

labyrintem cest takže není nesnad překročit nějaký ten bludný kořen a pěkně si zajít. 

Nejznámější je jistě cesta z Holubova přes Krásetín a pak mezi šutry přímo pod 

laqnovkou, přičemž máte pocit, že stoupáte po nebeském žebříku. Když to ale zvládnete, 

stojí to za to. Stejně tak se sem ale můžete dostat po žluté z Plešovic, po modré z Českého 

Krumlova, či červené z Chvalšin – a kdo 

zná nebo má to štěstí, může přitom narazit 

na camp Jahoďák. Všechny cesty ale 

vedou pěkně vypečeně přímo do kopce… 

hahaha. Většinou už chodíme od jednoho 

známého místa k druhému, což je balzám 

pro duši. Po cestě se můžete na 

informačních tabulích seznamovat 

s mnohými přírodními zajímavostmi. 

Jednou z nich je např. skalní srub 

Žebříkový kámen, jehož německé 

pojmenování die Leiterstein použil pro 

svůj název německý turistický spolek už v r. 1906. Ostatně, i celá Kleť tehdy ještě nesla 

jméno Schöninger, což vlastně znamená krásný výhled. Není proto divu, že tu byla už 



roku 1825 zbudována nejstarší kamenná rozhledna v Čechách – Žofiina kruhová věž 

s ochozem a cimbuřím. K dobrému vychování patří na tuto 18m vysokou rozhlednu 

vystoupat. Pokud právě Českobudějovickou pánev nepřikrývá závoj smogu, jste 

odměněni snad nejkrásnějším výhledem do kraje. Dohlédnete až na Českomoravskou 

vrchovinu, Středočeskou pahorkatinu a za dobrého počasí lze spatřit vrcholky Alp. 

Sledovat můžete i jak táhlý hřeben Blanského lesa pokračuje dále k Šumavě a také 

k nedalekému Boleticku se svými prázdnými prostory, kam už se může po vojácích také 

sem tam vyrazit. Tyhle končiny prostě musí nadchnout romantiky všeho druhu a i když 

se to na vrcholku hemží lidičkami, s tím prostě halt ni nenaděkáte – to už bývá úděl 

turisticky frekventovaných míst. Stejné je 

to třeba na Pustevnách a Radhošti… 

   I Kleť má svou návštěvní knihu, vedenou 

už od samého vzniku rozhledny, do níž je 

zapsáno nesčíselně známých osobností. 

Vedena je tu i Kniha výstupů, jejichž počet 

na konci roku určuje krále a královnu 

Kletě. V r. 1957 byl vrchol Kletě obohacen 

o budovu hvězdárny, která je nejvýše 

položenou astronomickou observatoří 

v Čechách a je proslavena objevy mnohých 

planetek, asteroidů i komet. U vchodu do ní 

má svůj pomníček i Jurij Gagarin – 

postavili ho tak kdysi svazáčci. Jiní zase obohatili vrchol Kleti o vrcholový kříž. Poměry 

tuzemského času tu zase od r. 1973 měří sluneční hodiny, jejich osa je rovnoběžná se 

zemskou osou a horní konce směřují k Polárce v souhvězdí Malé medvědice. Kleť – to 

jsou záhadné kamenné ohrady tvořící prý vstupy do jiných dimenzí. Druidové tu prý 

procházeli obřadem zasvěcení. Další zajímavostí je Sedací kámen, v němž prý důlek 

vyseděla samotná Panenka Maria … v r. 1968 jím dřevorubci zatarasili cestu, aby se 

Rusové nemohli dostat k vysílači Českého rozhlasu. K méně známým lze zařadit i zdejší 

menhiry a tzv. kamenné schody, o nichž se traduje, že je k výstupu na koně používal 

kníže Schwarzenberg, který byl malé 

postavy. 

   Jednou z ikon Kletě je i Modrý obrázek, 

visící uprostřed lesa od r. 1787 (nedávno 

byl renovován) – prý jako vzpomínka na 

hajného, kterého tu pytláci pověsili hlavou 

dolů do mraveniště. Jak vidno být na Kleti 

neznamená jen vyjet lanovkou nahorua 

v hospodě si dát pivko. Je třeba se také 

odreagovat a nebát se rozhlížet kolem sebe. Teprve pak jste „nad věcí.“ Kleť je zkrátka 

srdcovka a výlet na ni doporučuji třeba i vodákům při splouvání Vltavy. Z kempu u 

Dívčáku to není daleko. Až je přestane bavit pádlování a zatouží mít místo puchýřů na 

rukou i nějaké na nohou, třeba se tu někdy setkáme a houkneme na sebe společné 

AHOJ! 

                                   Kleť 1. díl - YouTube                Kleť 2. díl - YouTube 

 

 

https://www.youtube.com/watch?v=X5QArAHPePI
https://www.youtube.com/watch?v=qa9zPugJ90k


         POTLEČ U STARÉ ŘEKY 

 

   Hau kóla!... i přinesl jednoho dne Měsíce 

lovu jízdní posel od severních kmenů 

wampun se zprávou o připravovaném 

setkání bojovníků u Staré řeky, dříve než 

prérii pokryje sníh a sváže její tok 

ledovými krami. Ač byl v plném běhu sběr 

podzimních plodů, naše squaw davše hlavy 

dohromady uvolily se udělit nám svolení 

k zastupování jižních kmenů a vyslaly hned 

tré bojovníků… 

   Protože už prý v životě několikrát 

spatřil ohnivého oře, velení se ujal 

válečník (válení mu jde nejlépe) nesoucí 

hrdé jméno „Soustavně zapomíná 

mapy,“jemuž skvěle sekundoval „Nevyzná 

se v jízdních řádech,“ známý rovněž jako 

„Poraněné koleno.“ Počet pak už jen 

doplňoval z klanu Rezavých kudel celkem 

bezvýznamný člen rady starších „Nosí 

dýmku.“ Samá slavná jméne, věhlas 

jejichž nositelů roznesl vítr po savanách 

severu i jihu – od hrdých brdských hor až 

k pomezí Gabrety, nevyjímaje ani 

množstvím ryb a komárů oplývající rodné 

laguny. A po všech táborových ohních se 

opět roznese zvěst o tom, jak dostáli své 

pověsti… 

   Zvláště „Soustavně zapomínající mapy“ 

doznal, že bez rady místního poustevníka 

(a nebyl to ten fialovej) by se po nás 

v křivoklátských lesích slehlo jehličí. 

Naštěstí (ale co, alespoň jsme toho hodně 

viděli) jsme nakonec k cíli v Nezabudických 

pampách u Tytera creeku dorazili. Rozbili jsme tábor (sami sobě) a duše bojovníků, 

lačny nových poznatků rozhodly nezjistit, zda nejsou na zmíněném vodním toku ještě 

nějaké volné claimy. Řečeno jim bylo, že musí putovat ta sedmero hor a sedmero řek, leč 



nepředbíhejme… Těch říček nakonec 

nebylo sedm, pouze jedna, ale dostat se 

přes ní jsme museli víckrát než sedmkrát. 

Asi po pátém sklouznutí z ošidných 

kamenů tvořících nestabilní přechody, 

jinak hrdě nazývané brody, pojal 

„Poraněné koleno“ statečné rozhodnutí 

v dalších podobných příkladech toho 

nedbat a skutečně se pak hrdinně nořil do 

vln, čímž si vysloužil další válečné jméno – 

„Mokrý mokasín.“ 

   I „Soustavně zapomíná mapy“ zůstal 

věren své pověsti a se slovy: „Jdu napřed a 

počkám na vás…“ vyrazil vpřed takovou 

rychlostí, že jeho dva druzi nestačili 

žasnout. A tak, neznámo jakým zaříkadlem 

se stalo, že když tato dvojice – nyní už 

v podstatě tvořící předvoj – dorazila 

k saloonu bledých tváří Fort Scout 

(domorodci nazývaným U rozvědčíka) 

přikvapil pohřešovaný až poté, kdy se jeho 

spolubojovníci opájeli již druhým 

korbelem ohnivé vody. Nové jméno 

„Bloudící muž“ však tvrdošíjně odmítal. 

   Navázán byl vztah s místními usedlíky i 

zvířenou, která však po poznámce: 

„Navrhuji sníst psy…“ rychle opustila 

jinak celkem pohostinný dvůr. Řešit se to muselo jinak. „Mokrý mokasín“ zatoužil po 

guláši z tatanky, ale spokojit se musel s prostou hovězinou z jakéhosi longhorna. 

„Soustavně zapomíná mapy“ prohlásil, že když už jsme u Berounka River, musí 

ochutnat jaké že tu po sezoně mají utopence. „Nosí dýmku“ si vuřty objednal také, navíc 

furiantsky poručl ať mu je udělají na pivu. Všude tedy vládla spokojenost, jenom našim 



třem protagonistům se stále více 

protahovaly tváře při představě zpáteční 

cesty. Do podoby spokojeného úsměvu je 

zpět přivedl „Mokrý mokasín“, kterého 

osvítil Velký duch a ukázavše palcem přes 

rameno procedil mezi zbytky zubů: 

„Přepadneme tamten dostavník!“ 

Uznejte sami, co měl dělat jeho kočí, když 

ho obstoupilo tré neurvalých tváří zarputile 

vyžadujících přepravu? Naskákali jsme do 

Jeepu a vlastně… vlastně jsme na tom 

všichni vydělali – my jsme udělali dobrý 

skutek tím, že jsme jemu dopomohli 

k získání jeho dobrého skutku a další 

modré okénko jsme si vyplnili za radostný 

prožitek. Jen k funkci navigátora jsme už „Soustavně zapomínajícího mapy“ nepustili. 

Toho se ujal „Mokrý mokasín,“ který pak již ovšem vyžadoval aby byl nadále nazýván 

„Mokasínem suchým.“ Jen „Nosí dýmku“ 

si stále drmolil něco o tom, o jakémže to 

druhu knikniku (viz indiánský tabák 

Nicotiana rustica sacre) se to s podobně 

postiženým v saloonu vlastně bavil… 

   Obřadní tance a kmenové hry jsme už 

bohužel nestihli, ale to nevadilo. Písně 

lovců se ovšem nesly údolím víc a víc. A 

neustaly ani když hlavní šaman kmene 

Baron nechal zapálit slavnostní vatru k 56. 

Výročí T.O. Kamarádi Staré řeky (nějak se 

nemohl dopočítat, ale co… nějaký ten 

pátek sem nebo tam…) a proběhly všechny 

ty rituály okolo. Nejlepší zbojovníků 

obdrželi patřičné ohodnocení a oceněn byl i 

„Poraněné koleno“ a to za píli s níž neustále 

po prérii rozesílá svá poselství všem, ať už 

je chtějí nebo nechtějí. 

   Manitou si celou noc broukal Píseň 

úplňku a když ráno zvedl těžkou peřinu 

podzimní mlhy, zaskvěly se okolní lesy 

pestrými barvami nádherného indiánského 

léta. I tady také houby rostly jako zběsilé, 

paseky se jen hemžily sběrači plodů, ale my 

jsme od svých squaw obdrželi přísný zákaz cokoliv domů dopravovat. A tak jsme si 

odváželi JEN plné torby nádherných zážitků a konečně suché mokasíny. A to vše díky 

vám, Kamarádi Staré řeky. HOWGN!           Jožin von Woundet Knee 



                   HOLSTER NA MARÍNĚ 
Spíše výjimkou potvrzující pravidlo 

bývají v řadách trampů čistě dívčí 

osady. Jak píší kamarádi, tak na 

Vysočině vznikla jedna taková až 

skoro po šesti desítkách let, když tou předcházející byla D.O. Davné z r. 1962, 

v jejíž stopách se vydaly kamarádky Réňa, Verunka, Janča, Bajča, Káča a 

Sonka. Druhý výročí jejich D.O. 

Holster zahořel 8. dne Měsíce 

padajícího listí na Marině v Malém. 

Cesta k nim není nijak složitá. Ti, co mají údolí Brtničky zaryté hluboko pod 

kůži samozřejmě vyrazili z Přímělkova, přes trojmost Myší díry, pak kolem 

Čížkovy chaty z r. 1931 na Údolí much 

( v r. 1964 zakládající flek osady Ontario) a dál kolem křížku postaveného a 



věnovaného trampům v r. 2020. Samozřejmě se nemůžete vyhnout zřícenině 

Rokštejna a pak přes Širočky (flek T.O. Smolaři z r. 1948, jejímž členem byl i 

českobudějovický Franta Kokejl) a dále a dále až na Kremláčkovu Marínu. 

Holky tu měly spoustu pohoštění, uvítaly hafo muzikantů, zkrátka byl to 

potlach, který dovedl oslovit. Tak děvčata, díky… a jen tak dál. 

                                               Urbánek 

 

   Smrt bohužel neobelstíme – k nebeským 

ohňům odešel další z nás. Otisky stop 

kamaráda 

       MICHALA BALOUNA – SUMCE 

se už nikdy neotisknou vedle našich. Určitě 

by tu s námi chtěl ještě dlouho být, ale 

zdravotní komplikace rozhodly jinak a Pajda 

mu nedopřál více než těch 60 let. Spolu s jeho 

pardy z T.O. Vyschlý koryto mu věnujme 

tichou vzpomínku… 

 

 

   Ve svém domě v Hurricane Mill v Tennessee zemřela 

rovněž ve věku 90 let 4.10. 2022 královna americké 

country, členka Grand Ole Opry a držitelka ceny 

Grammy LORETTA LYNN. 

   Narodila se jako Lotretta Webb v r. 1932, jako druhá 

z osmi dětí, v hornické osadě Butchers Hollow 

v Kentucky a už odmala zpívala v kostelech a na 

místních koncertech. V pouhých 15 letech se provdala za 

Olivera Lynna, který jí pak koupil první kytaru, 

domluvil první vystoupení v rádiu a nakonec se stal i 

jejím manažerem. Loretta Lynn nejvíce zářila v 60. A 

70. Letech, kdy dominovala hudebním žebříčkům 

country music. Během své kariéry stačila nahrát 70 alb a složit na 160 písniček, z nichž 

70 se stalo hity – v podstatě každá druhá. A snad i proto ji na hudebních nosičích 

můžeme slýchat dodnes…. 



       KDYŽ SEVER VÁLČIL S JIHEM… 
   Vydejme se spolu opět do časů zahaleným do dýmu ze spáleného střelného prachu a po 

pár měsících si opět připomeňme líté boje mezi šedými a modrými vojáky, probíhajícími 

za podzimní a zimní kampaně občanské války v r. 1862, protože válka „severu proti 

jihu“ je pochopitelně i jedno ze stěžejních témat tohoto občasníku. 

   Čas letí jako splašený a kalendář nám 

ukazuje, že je to právě 160 kulatých let, 

kdy se rozhodovalo zda válku vyhrají 

vojáci severní Unie nebo síly Konfederace, 

snažící se o odtržení. Zda to bylo správně 

nebo špatně záleží samozřejmě na osobním 

postoji každého z vás, totiž na úhlu 

pohledu s nímž na věc nazíráte. Mohlo by 

se zdát, že boj jižanů byl předem 

ztracenou věcí a o vítězství severu už bylo 

předem rozhodnuto. Měl přece nadbytek 

lidské síly a drtivou převahu mělo i jeho 

průmyslové zázemí. Ale ač je to možná 

nepravděpodobné, jih vůbec netahal za 

slabší konec provazu – to by válka netrvala tak dlouho a nestála tolik životů. Faktem je, 

že jih šance na vítězství měl… a to hlavně v prvních fázích bojů. V jeho prospěch hrál 

lepší důstojnický sbor, skvělá kavalerie a především výtečná morálka. Svou roli sehrálo i 

členité pobřeží s množstvím přístavů, které přece jen nešly všechny zablokovat. 

Abychom lépe pochopili proč a jak se stalo, či nestalo to či ono, musíme se právě vrátit 

v čase do přelomu podzimu a zimy roku 1862 a připomenout si některé klíčové 

momenty. 

   8. října 1862 proběhla bitva u Perryville, známá též jako 

bitva u Chaplinských kopců a byla vyvrcholením konfederační 

kentucké kampaně. Nejprve měla mississippská armáda 

Braxtona Bragga navrch, ale nakonec z tohoto střetnutí vyšla 

jako strategický vítěz unie, když vavříny vítězství vybojovala 

armáda Ohia generála Dona Carlose Buella. 

   V listopadu 1862 nahradil McClellana v čele armády 

Potomacu generál Ambrose Burnside, mající za úkol znovu 

získat iniciativu proti Leově – sice menší, ale agresivnější 

armádě, v čemž mu měli pomáhat brigádní generálové Edwin 

Sumner a William Franklin. Základem Burnsideova plánu 

měly být klamné manévry poblíž Warrentonu a Culpeper Curt 

House a pak nečekaně a rychle překročit řeku Rappahannock, 

dokud Lee nepřijde na to, co má ve skutečnosti v úmyslu. 

Přitom se zároveň nechtěl vystavit útoku generálo Stonewall 

Jacksona, jehož sbor byl v té době v údolí Shenandoah 

nedaleko Winchesteru. Obavy měl i z toho, že jej železnice 

Orange a Alexandria nebudou moci patřičně zásobovat. Plán 

to byl nesmírně riskantní, přesto jej Lincoln schválil, byť už předem pochyboval o tom, 

že Lee se bude chovatž tak jak Burnside předpokládal. A následující bitva mezi jižany a  



seveřany skuečně stala jednou z nejvíce 

jednostranných bitev občanské války. Při 

marných frontálních útocích na skvělé 

postavení jižanů na výšinách nad městem 

Fredericksbur utrpěla Unie strašlivé oběti. 

Pro federály to byla strašlivá rána. Porážka 

způsobila na severu hlubokou depresi a 

prakticky tak ukončila kampaň proti 

Richmondu. A jak to prolbíhalo? 

   Unie se dala na pochod 15. listopadu a o 

dva dny později dorazili její vojáci 

k Falmouthu. Když sem Sumner dorazil, důrazně žádal o okamžité překročení řeky. 

Burnside ale začal panikařit, obávaje se, že podzimní deště způsobily neprůchodnost 

brodů a že by pak Sumner mohl zůstat odříznut. Nařídil mu proto zůstat na místě a 

čekat. 

   Mezitím 25.11. dorazil k Fredericksburgu 

Longstreetův sbor a Jacksonův jej rychle následoval. 

Podle původního plánu měli seveřané překročit řeku 

několik mil pod městem, ale místo plánovaného 

přechodu už zablokovala divize Jubala Earlyho, 

která tam dorazila dřív. První pontonové mosty 

navív dorazily až v této době, což bylo příliš pozdě 

na to, aby umožnily přejít armádě Potomacu řeku bez odporu. Burnised tak promrhal 

svou příležitost porazit nejdříve Longstreeta a pak se vypořádat s Jacksonem. 

Nezbývalo tedy, než přejít přímo přes Fredericksburg, čemuž měla kromě značné 

přesily v počtu vojáků napomoci i 220 děl, majících z výšin Stafford Heights zabránit 

jakémukoliv protiútoku. Lee si ale mezitím vybudoval silnou obranu a spoléhal na 

20 000 Longstreetových mužů na hřebeni Maryes Heights, krytých kamennou zdí, která 

nakonec mezi kopci sehrála rozhodující 

roli. 

   11. prosince začali ženisté pod neustálou 

palbou Barksdaleových mississippských 

odstřelovačů montovat šest pontonových 

mostů. V pokusu eliminovat účinek palby 

poslal Burnside na druhý břeh jistý počet 

vojáků, majících rovněž za úkol vytvořit 

malé předmostí. Jižané jim v tom nebránili 

kvůli krycí palbě unijních děl. Mezitím už 

proběhly první střety při bojích o samotné město, které pak seveřané vyplenili s takovou 

zuřivostí, že jí nezabránili ani jejich velící důstojníci. Leeho to rozhněvalo takovým 

způsobem, že přirovnal jejich řádění k nájezdům starověkých Vandalů. Drancování 

rozhněvalo i jeho muže, z nichž mnozí byli rodilými Virgiňany. Samotnou bitvu za silně 

mlhavého rána 13.12.  rozehrál generál Franklin, když vyslal své divize (Mead, 

Doubleday a Gibbon) do dříve neviděné mezery v Jacksonově pravém křídle. Byly ale 

zastaveny dělostřelci majora Pelhama a vzájemné přestřelky mezi kanonýry obou stran 

trvaly další hodinu. Když se pak Mead konečně pohnul a narazil na brigádu brigádního 

generála Maxcyho Gregga nejenže ji rozvrátil, ale sám Gregg byl těžce raněn a za dva 

dny na to zemřel.  I další útok proti vojákům Williama Pendera a Edwarda Thomase se 



zpočátku zdál být úspěšným, ale 

seveřané nevhodně rozptýlili své síly a 

po poledni je silný protiútok rebelů 

zatlačil zpět. Jejich vlastní 

dělostřelectvo je kvůli mlze nebylo 

schopno podpořit a dokonce hrozilo, že 

zůstanou u řeky uvězněni. Naštěstí 

jejich linii včas posílily Sicklesova a 

Barneyho divize, které Jacksonův 

protiútok zastavily. Ohnisko akcí se pak 

přesunulo na Maryes Heights. 

   Mezitím začaly útoky západně od města, 

kde ale federálové museli přes provizorní 

můstky překonat drenážní příkop a nakonec 

proti Longstreetovi  nekrytí postupovat 400 

metrů širokou otevřenou rovinou, kde 

dominovala konfederační pěchota krytá 

kamennou zdí a dělostřelci Edwarda Portera 

Alexandra, který prohlásil, že až otevře 

palbu, nepřežije na tom poli ani kuře. 

Z útočníků se skutečně stal hromadný cíl a 

pokusy přesunout útok na jiné místo selhaly kvůli bažinaté 

půdě. Franklin se zastavil a odmítl pokračovat dále. I další 

nasazená divize byla odražena s těžkými ztrátami a stejný osud 

potkal i další Burnsidem nasazené – Hancockovu a Howardovu. 

Celkem šestkrát se unionisté beznadějně pokoušeli prorazit. 

Zpravidla vždy jedna celá brigáda a 16 samostatných pluků, 

včetně irské brigády, která měla 50% ztráty… všechny selhaly. 

Další tisíce seveřanů muselo strávit mrazivou prosincovou noc 

na volných polích pod výšinami neschopno pohybu. Generál 

Lee, který celéto krveprolití sledoval řekl: „Je dobře, že je válka 

tak hrozná. Jinak by se nám 

mohla začít líbit.“ Další den 

Unie poždádala o příměří, 

aby se mohla postarat o zraněné, k čemuž Lee svolil. 

Jeho protivník pak ustoupil přes řeku a kampaň 

skončila. 

   Bitva ukázala jak katastrofální byla taktika 

armády Unie a o měsíc později byl Burnside odvolán. 

Federálové měli 12 653 obětí, včetně padlých 

generálů Bayarda a Conrada Jacksona. Ztráty 

rebelů byly 5 337 vojáků, většinou padlých z rána na 

Jacksonově frontě. Padl rovněž generál T.R.R. Cobb. 

Na jihu proběhla vlna nadšení z obrovského 

vítězství. Zatímco na severu tisk zuřil a nejraději by 

své generály roztrhal, Lee byl Konfederací přímo 

glorifikován. Vánoční svátky pak mohl vrchni velitel 

armády  Jižní  Virgine  celkem  v poklidu  strávit  u  



slavnostní večeře pořádané jeho 

„pravou rukou“ generálem 

Jacksonem na jeho zimním velitelství 

v Moss Neck poblíž Fredericksburgu. 

31.12. 1862  V samotném závěru roku 

se u mysu Hatteras u pobřeží Severní 

Karolíny potopila vyjímečná loď Unie 

USS Monitor – obrněná válečná 

paroloď převratné konstrukce, 

postavená podle plánů švédského 

inženýra Johna Erickssona. Jako 

první loď tohoto typu dala jméno 

konstrukci celé řady dalších válečných 

lodí. Tuto pobřežní, či spíše říční loď, zaskočila bouře a vlny uvolnily těsnění mezi 

trupem a dělovou věží. Lodní čerpadla neměla dostatečný výkon aby zvládla množství 

pronikající vody a obrněnec se potopil. 

                                                                                      Jožin 

 

      STAROU TRAMPSKOU STEZKOU 

          (POSÁZAVÍ, SVATOJÁNSKÉ PROUDY) 

   Tenhle vandr bych chtěl 

věnovat Peggymu a Lukovi ze 

Zátoky Palů a kamarádům 

Hankovi a Prestovi, kteří 

z různých pracovních a 

rýmečkových důvodů nakonec 

nevyrazili. Já si to v polovině 

Měsíce padajícího listí ujít 

nenechal. Nejprve za 

zajímavostmi muzea v Jílovém. 

Je zde k vidění historie těžby a 

zpracování zlata i rekonstrukce 

Ostrovského kláštera. Nejvíce 

jsem se pak těšil na expozici o 

trampingu a výstavu fotografií. 

   Z Posázavského pacifiku 

vyskakuji v Pikovicích zrovna 

v době, kdy přestává pršet. 

Stezkou podél Sázavy se kochám barvami podzimní přírody a vzpomínám na vandry, 

které mě do těchto končin už zavedly. Kolem mnoha starých kempů a osad a vzhůru od 

Třebsínského vodopádu opouštím Zlatou řeku. Přes Krňanský hřbet sestupuji do roklí 

stejnojmenného potoka k východním útesům Svatojánských proudů. Čekají mne listnaté 



hvozdy plné legendárních osad, úžasné 

řeky a majestátních skal. 

   Tábořím nad vyhlídkou Máj. Noc je 

teplá a díky Luně světlá, pod koridorem 

ocelových ptáků a dík nekonečnému 

hospodaření hlodavců a ptactva ve 

spadaném šustí také hlučná. O půl páté 

Pajda opět zavlažil a já ve své bohorovnosti 

ani nepostavil vigvam…no, už jsem se 

vyspal líp. Neskutečnou buší se pak ráno 

deru nivou Teletínského potoka k dalším 

vodopádům, dál proti proudu Třeblové až 

k mlýnům a osadám na Pexově luhu. Až 

překonám vrch Střeblov a Rabyni budu 

na Slapech. Blíží se jedenáctá a v kultovní 

trampské hospůdce U Taterů vytahují 

stavidla. Krásně jsem si poklábosil, 

koštnul top polívku a hlavně odpočinul 

nohám. Skalisky u Margonu sestupuji a 

sesouvám se do údolí Svatojánských 

proudů. Pomalu a s otevřenýma očima 

nasávám po letech zase tu starou 

historii… staré sruby… příběhy 

z Rodokapsů a prvorepublikových 

časopisů… dlouho sedím a koukám po 

Velké řece i do nekonečně vysokých 

skalního kaňonu. Za jazyk jsme se pak 

chytli na legendární Ztracence. Tam se 

řeka obrací k západu a kdo zná, najde na levém přítoku Yukonu kemp Na Fáberce. 

Bylo to silný a krásný, jsem rád za parádní víkend, i když tlapičky už bolí. Cesta přes 

Štěchovice a Hradistko je už jen nuceným souborem kilometrů na petrovské 

nádražíčko… a Pacifik mi fouknul. Tedy pražcový oběd o páté a nezbytný déšť 

s krásnou duhou. Zůstaly pěkné vzpomínky a hrst fotek ze Staré trampské stezky… 

                                                              Jiřča 

 



    POTLACH NA ČERNÉ ŘECE 

…byl společným potlachem S.T.O. 

Tuláci (47) a T.O. Šedý bobr. Kdo 

měl zájem musel na něj vyrazit do 

západních Čech, kousek za 

Chodovou Planou, do kaňonu 

Černé řeky – Mže. Tam , na louce 

U křížku, se vše odehrávalo. Tento víkend tam měl 

Šedý bobr svůj 60. výroční oheň a dle slov šerifa 

Korýše už opravdu poslední… zbyl na osadě sám a 

nástupce nemá. Druhá domácí 

osada Tuláci svou 47 slavili s ním. 

Víc psát nebudu a pojďme se na tu 

slávu podívat… 

+++++++++++++++++++++++++++++++++++ 

 

     Boránek 



PODZIMNÍ MUZICÍROVÁNÍ 
   Do stadia tradice už dávno vstoupila kamarádská setkání, která pořádá s pomocí 

přátel Šaman, jeden z posledních členů známé jihočeské osady KOUŘ, na své chalupě 

na Písecku. Hlavní náplní takových setkání je obvykle muzika a kamarádské posezení, 

vyjímkou nebyla ani letošní říjnová akce b příjemném prostřední, umožňujícím 

pohodové posezení jak venku, tak v zázemí pod střechou. 

 

Pozvanými hosty byli tentokrát Roman Horký, který vlastně zastupoval celý pozvaný 

Kamelot, a Kuba Jiroušek z Country rádia, nástupník po Tonym Linhartovi. Roman se 

postaral o skvělou hudební nadílku ze svého repertoáru, a to jak ze starších hitů, tak 

z novější tvorby.   Úžasným zážitkem byla nesporně zejména 

virtuozita jeho kytarového projevu – nezbývá než 

jednoznačně potvrdit, že prostě umí. Také Kuba přispěl 

k pohodě starými trampskými songy, 

které bychom u takového mladíčka ani 

moc nečekali. A co víc – okořenil tuto 

svou produkci i zasvěceným slovním 

povídáním o hraných písničkách, jejich 

autorech či interpretech. Tímto 

přístupem mne nadchl natolik, že jsem 

mu nabídla (a vzápětí i poslala) své 

letité poklady – jako kazetu od Ády 

Vodrážky, člena kdysi populárních 

Westmenů, který dlouhé roky žil v emigraci v Kanadě i USA, 

s nahrávkami jeho legendármího Šilhavého mariňáka v různých hudebních provedeních 

od swingu až po filharmonii, a souhrnný životopisný materiálo Jaroslavovi Švestkovi, 



neúnavném trampském a literárním rebelovi, který již také zapaluje ohně na nebeské 

pláni. Snad dojdou tyto podklady uplatnění právě v nám blízkém Country rádiu. 

   Samozřejmě nejde nezmínit ani plné stoly lahůdek, mistrně grilované ryby od Kuřete, 

který se stal členem T.O. Kouř před pár roky, ani starostlivou a kuchařskou péči Věrky, 

manželky Šamana, starajícím se pro změnu o plné sklenice. Prostě byl to prima víkend a 

už při odjezdu jsme se nezapomněli zmínit, jak moc se těšíme na další podobné setkání 

v pomalu se blížícím novém roce s trojkou na konci. 

                                                                                                              Hanka 

 

              VSTUP  ZAKÁZÁN ! 
   No, a máme to tu zase. Nebylo mnoho těch uplynulých let během nichž jsme se mohli 

víceméně (alespoň po nově provedeném turistickém značení) relativně svobodně 

potulovat ve vojenském prostoru Boletice. Jedním tahem pera vojenští páni rozhodli, že 

zpřístupněna zůstane jedna jediná a to ta vedoucí na Knížecí stolec. A to ještě 

s výhradami znamenající režim vstupu 

omezený pouze na státní svátky a nějaké 

ty soboty a neděle o prázdninách 

(k tomu je ovšem třeba sledovat webové 

stránky www.vojujezd-boletice.cz). Tato 

nová režimová opatření platí od nového 

roku 2023 a odvolávají se na zhoršenou 

mezinárodní situaci, kdy je nutné cvičit 

vojáky – a to nejen naše (těch vlastně 

tolik nemáme) – i o víkendech. Vlastně 

nic nového. Tajně jsme sem lezli a měli 

svá místa už za bolševika, stejně jako třeba kamarádi na Brdech – maně mne napadá 

kdy dojde na ně? Ty drony nás sledují už teď. Tím samozřejmě nikoho neponoukám 

k procházkám po cílových plochách a rizikových místech. 

Stejně tak by mohlo dojít na bývalý VVP Dobrá voda… a 

co už tu Šumavu nezadrátovat celou? Nebezpečná už je i 

dnes. Podle TV Nova tu o nějakou tu mrtvolu zakopnete obden. Tím nechci situaci 

dramatizovat, ani zesměšňovat. Scházelo by už jen tvrdit, že za všechno může Putin. Je 

mi jen líto kolik krásných míst je zase obyčejnému člověku zapovězeno. A pokud už to 

hodláte risknout, pak pamatujte… jako zamlada sebou mrsknout do úrytu uslyšíte-li 

nějaký motor. Vojenská policie se už teď těší, jak to bude holit hlava nehlava. A věřte, že 

ty pokuty budou mastný… armáda ty prachy prostě někde sehnat musí. 

                                                                                          Qualetakva 

 

http://www.vojujezd-boletice.cz/


   SOUMARSKÝ MOST – OTEVŘEN ! 
 

Mezi pozitivní zprávy lze ovšem 

bez nadsázky zařadit tu o 

opětovném otevření NS 

Soumarské rašeliniště nedaleko, 

 či spíše v těsné blízkosti 

vodáckého kempu u Soumarského 

mostu. Stalo se tak po její celkové 

rekonstrukci a věřte, stojí to za to. 

I milovníci military historie si 

přijdou na své při návštěvě do 

původního stavu uvedených 

„řopíků“ vltavské obranné linie. Tak už teď si můžete do svých 

diářů zaznamenat další z 

možných tipů na jarní toulky. 

++++++++++++++++++++++++ 

                  Jožin 



      NOTY PRO VŠEDNÍ DEN 
   Trampské akce většinou spojujeme zejména s víkendy, kdy opouštíme chodníky měst 

a míříme do lůna přírody. Ale ani všední dny nemusí být v tomto směru tak úplně mimo. 

Například moc hezký večer se vyklubal z říjnového pozvání Kamarádů z Bechyně – Ríši 

a Karla do jejich oblíbené bechyňské hospůdky v místě bydliště. Báječný komorní večer 

pro tři kytary a hromada starých i nových písniček, kamarádské potlachání, vzorná 

obsluha, a to i tehdy, když vedlejší hospodský sál osiřel a zhasl. Prostě ideální 

posezeníčko v malém hloučku. A navíc báječné klidné prostředí pro prohlídku skutečně 

hodně tlusté osadní kroniky s fotografiemi i záznamy od dob založení této bechyňbské 

osady až do její současnosti. Neméně příjemné bylo nacházet na 

stránkách kroniky známé obličeje, dokonce i svůj vlastní a 

zavzpomínat na ty, kteří prošli naším životem a dnes již popíjejí u 

nebeského baru. Odjížděli jsme nejen s báječnými dojmy, ale i 

s hezkými drobnými dárky z rukou šikovného Ričiho. Nebyla bych 

proti si to zase někdy v budoucnu zopakovat – takových zážitkových 

perliček totiž není nikdy dost… 

                                                                                                      -h- 

 

 



… jak už bylo výše uvedenou písní naznačeno, vyšel souborný zpěvník 76 trampských 

písní Josefa Jegra, zvaného Joe či Jožka. Zpěvník TULÁK JOŽKA JÉGR obsahuje 

v notách i s akordy všechny dohledané Jožkovy písně, a to jak  jeho vlastní songy, tak i 

songy napsané společně s Vladimírem Staňkem – Rolfem, Václavem Rainišem, Janou 

Radovou – Zuzkou, Jiřím Ryvolou –Wabim, Savou Klimešem – Slimem Howardem, 

Jiřím Cvrkalem – Jasňákem, Miloslavem Dohnalem – Fousem a Romanem 

Pokorným…Zpěvník vychází s „drobným zpožděním“ deseti let, ale myslím, že díky 

tomu se podařilo dohledat téměř všechny Jožkovy písně a povídky. 

Joe Jégr je znám jako člen osad Divous a Jeseter, jako člen 

redakční rady brněnského trampského časopisu Tulák, 

publicista a prozaik, předseda brněnské pobočky Jack 

London Clubu a v neposlední řadě i jako jeden z porotců 

soutěže Trapsavec. Sám Zlatého Trapsavce obdržel v r. 1971 

za text popzději zhudebněného Ontaria. Stejně tak vám 

hlavou mohou znít další jeho písničky – třeba A tak jdu sám, 

Blues nemocnice U milosrdných bratří, Bobrůvský valčík, Byl 

tichej večer, Hvězdnej prášek, Kola nocí hřmí, Mexico, Tulák 

a mnohé, mnohé další. Jeho texty jsou i součástí hudby od 

jiných autorů - Má krásná 

zlatovlasá paní, Rozalí, Vodácká 

nebo Wabiho Tak Pojď si hrát či 

Mottlovy Sopař Joe….z velké spolupráce s Rolfem pak také 

„evergreeny (jak příhodný název)“ Jsem jen tulák, Johny, 

Vlak  beznaděje i zmiňované již Ontario. Některé s jeho prací 

byly zveřejňovány už jako trampské samizdaty. A protože 

Jožka nepsal jen písničky, tak v druhé části sborníku, 

nazvané Tulák s dírou v srdci, najdete i jeho litrerární 

tvorbu. I fotografická část je plná historických dokumentů 

(na vojně, na osadě, s kapelami…) zčásti doposud 

nepublikovaných. Součástí je i obsáhlý rejstřík a Jégrův 

medailonek. 

Křest zpěvníku Jožky Jégra proběhl za nezbytné přítomnosti T.E. Bandu, kapel 

Sychravo a Jordána s Tak to je bandem a rovněž Bédi Šedifky 21.10. 2022 při koncertu 

Hudba z Trampíria. 

                                    Sestaveno za pomoci materiálů Petra Vokouna Náhlíka 

 

              SDÍLENÍ 

      Long weekend na konci října a krásné, takřka jarní počasí vytáhlo spoustu trampů 

na delší výpravy do přírody či několikadenní pochody po kraji Já, díky svým trablům 

s renovací zubů – škoda, že nenarostou třetí – jsem řešila tyto dnyjednotlivě. Dvakrát 



jsem se vypravila na menší výšlap mimo město, jednou na zajímavou návštěvu u přátel 

v odlehlé zahrádkářské kolonii, kde žijí celoročně. 

   Pokaždé jsem se při těchto cestách setkávala se spoustou lidí, kteří se rozhodli oželet 

nákupní turismus či vyležené místečko u televizní obrazovky a rázovali si to na 

procházky do lesa, kolem rybníků či řek. A kupodivu jsem se potkala i s řadou 

trampských kamarů starších ročníků s vnoučaty (a možná i pravnoučaty?) Ale jen velice 

málo z těch, s nimiž jsem se míjela, bylo solových. Většinou dvojice, rodinky, 

skupinky…Pochopitelně, vždycky je zážitek silnější, když ho sdílí víc lidí. A mně 

najednou to sdílení nějak chybělo. Chybělo mi to, že nemůžu někomu říct – jé, hele, 

podívej se… A to mám za sebou i sólové vandry v zahraničí nebo dokonce v zámoří. Ale 

mít na hezké dojmy i nepříjemné události parťáka je vždycky lepší, věřte mi. Máte to 

taky tak? 

                                                                                                    Hanka 

 

       PÁR NUGETŮ NAVÍC 

…rozhodla se svým způsobem 

přihodit T.O. Račí potok a 

uskutečnila tak v podobě ještě 

několika obrázků a informací 

z akce jimi samými nazývané 

desítky let Zlatou horečkou. První 

zvadlo bylo dohledáno k roku 

1979 a tehdejší run se konal na 

kempu osady Modrý pelikán na 

Němé strouze nedaleko Vrábče. 

Potlach byl vždy současně 

výročním ohněm a tak, protože 

osada byla založena v roce 1976, to byl letos již  šestačtyřicátý. Při  



jeho zapalování bylo za půl 

stovky kamarádů ze 

spřátelených osad Černý 

kondor, Vyschlé koryto, Jižní 

střela, Zlatá řeka… Spousty 

písniček zahrála již v pátek osadní 

kapela (Bajza, Hanka, Talda, 

Termit), další muziku pak v sobotu 

obstarala Zlatá řeka a skupina 

Klídek z Týna nad Vltavou. 

Nejhorší to měl Bajza – hraje 

na bendžo a mandolínu ve 

všech třech uskupeních a tak 

nepustil dřevo z ruky. 

Předpověď počasí sice stále 

hrozila deštěm, ale pořádně 

pršet začalo až po půlnoci a tak 

to celkem vyšlo… 

                                                                                                Termit 

 

 

 

 

 

 

 

 



… ano, zapalme svíčku a věnujme vzpomínku všem co už s námi nejsou. Stejně tak jako 

se každý rok scházejí pardi na společné zpívané ve Vejprnicích, věnované právě těm, co 

už si zalomili palec s Velkým duchem. Již po jedenatřicáté zorganizovali takovou 

hudební sešlost trampské osady Weekend a Skalní orel…. 

+++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++ 

++++++++++++++++++++++++++++++ 

+++++++++++++++++++++++++++++++ 

+++++++++++++++++++++++++++++++ 

 

              SHEFF 



VZPOMÍNKA JMÉNEM JOŽKA JÉGR 
   S Jožkou Jégrem jsem se vlastně osobně setkala asi jen 

třikrát. A většinou na Moravě, na nějaké trampské nebo 

hudební akci. Nicméně naše vztahy se paradoxně víc 

upevnily prostřednictvím vzájemné, i když ne příliš časté 

korespondence než osobním stykem. Zejména pak v době, 

kdy se připravoval povídkový sborník Sonáta pro klavír a 

borovici, který vyšel v brněnském nakladatelství Konvoj 

v roce 1997. Ale jeho literární příspěvek se objevil v té době 

už v Povídkách od táborového ohně, z produkce Tramp 

Ostrava a předtím i v některých trampských časopisech. 

Měla jsem zato, že byl vždycky tak nějak rád součástí 

něčeho komplexnějšího, a to mi jeho osobu ještě víc 

přiblížilo, stejně jako přímé jednání a chlapská upřímnost. 

Tehdy jsme si nějakou dobu psali a telefonovali častěji než jindy. A nebylo to jen o 

názorech literárních… 

   Myslím si, a to až do dneška, že jsme měli daleko víc styčných bodů – kromě literatury 

zájem o trampskou písničku a texty, a především pak – tramping jako celoživotní 

postoj. Tato skutečnost se také podle mého názoru všudypřítomně odráží v jeho 

povídkách i písničkových textech. Měl cit pro správné slovo bez kudrlinek a 

nadneseného sentimentu a dokázal zaujmout silou průvodní myšlenky. Měla jsem a 

mám jeho povídky i texty ráda, a proto mne těší, že se přece jen po deseti letech dotáhl 

do konce sborník s jeho písničkami, zejména pak texty.   Nevím proč, ale pro mě to byl 

vždycky spíš Jožka než Joe. Znělo mi to tak nějak důvěrněji a přátelštěji – stejně tak 

jako dnes… 

                                                              Hanka Hosnedlová 

 



            NAŠE DRAHÉ DRÁHY 

   Takže jak to tedy vlastně je… a především bude? Na jedné straně 

slyšíme halasné návrhy ministra dopravy, navrhujícího radikálně 

snížit slevy na cestovné pro důchodce (alespoň pro ty nad 70 let) 

což je věková kategorie kam už se řadí mnohý z nás. Na druhé 

straně ale dotyčný prohlašuje, že prý zjistil, že ve střední Evropě 

jsou obdobné slevy běžné. Jak si tedy vysvětlit, že třeba na 

Slovensku senioři nad 62 let jezdí ve 

vlaku zadarmo? A v Maďarsku pak 

všichni nad 65 let. Asi mu také uniklo, že 

třeba v Německu (tedy EU) stála 

v dobách prázdnin měsíční jízdenka pouhých 9,- Euro, což se s naší 

taxou nedá srovnávat. Takže řeči se vedou a voda teče a o tom, že u 

nás mají penzisti podobné výhody jako ti za hranicemi mě dosud 

nikdo nepřesvědčil… a jak to tak vypadá tak ani nepřesvědčí. 

Vlastně mě to jen ztvrdilo v tom, že vlaky – po naopak 

připravovaném dražení jízdného i pro mládež, studující atd. – budou i 

nadále jezdit ještě více prázdné… z čehož vyplývá následující: 

   Kamarádi, postarejte se ať je u potlachovišť dostatek místa pro 

parkování! 

 

 

    

 

       KAMARÁDI  A  KAMARÁDKY 
   …slíbili jsme vám na letošní listopad konečné 

rozhodnutí o konání Kanadských letokruhů v příštím 

roce, takže plníme slib. Protože zatím nedochází k další 

covidové invazi, rozhodli jsme se, že Kanadské letokruhy 

budou, a to v termínu 24.-25. Června 2023 na Bush River.  

   Znovu tedy rozjíždíme celou řadu organizačních 

záležitostí nezbytných pro pořádání takového potlachu 

s celosvětovou účastí. Datum konání nebyl vybrán 

náhodně – už předchozí dva celosvětové potlachy (pátý a 

osmý) jsme pořádali po dohodě a na doporučení lesní 

správy v tuto dobu. Jednak je tou dobou na Bush River  



dobré počasí a hlavně ještě nehrozí zákaz 

rozdělávání ohně, což byl v posledních 

letech během léta prakticky až do 

podzimu, běžný jev. Kamarádi, kteří se 

chtějí Letokruhů zúčastnit, si mohou o 

pozvánku požádat na níže uvedené e-

mailové adrese. Pokud se jedná o osadu 

nebo skupinu, uveďte, prosím, v žádosti o 

zaslání pozvánek název osady, případně 

počet účastníků. Pomůže nám to mimo jiné 

odhadnout zhruba počet osob, které se 

potlachu zúčastní a od toho se odvíjející 

požadavek na počet camrátek, eventuálně odznaků. V případě většího počtu kamarádů 

v jedné žádosti bychom upřednostnili možnost, zaslat jen několik pozvánek, a těm, kteří 

budou chtít zvadlo na památku, ji předáme pak přímo na Bush River. Další možností je 

zasílání elektronických pozvánek, které si mohou adresáti 

nechat sami vytisknout. 

   Zvadla začneme rozesílat po Novém roce. Zažádat si o ně 

můžete na této mailové adrese:    fony.pochop@gmail.com     

Pozvánka bude obsahovat i popis cesty na potlachoviště – 

z Vancouveru je to zhruba 780 km, z Calgary cca 450 km, 

v obou případech včetně 70 km po prašné dřevorubecké 

cestě. Pro přepravu doporučujeme SUV, minivan nebo 

alespoň větší osobní auto. Protože se jedná o potlach, kde 

očekáváme větší množství účastníků, žádáme vás, abyste nechali své čtyřnohé přátele 

doma – výjimky udělovány nebudou! Rovněž očekáváme, že místo, které si na kempu 

vyberete k táboření, uvedete po skončení do takového stavu, v jakém se nacházelopři 

vašem příjezdu a že si své odpadky odvezete s sebou. Plastikové pytle vám poskytneme. 

Na zvadle bude rovněž uveden e-mail a telefonní číslo na dva kamarády, od nichž bude 

možné získat další podrobnější informace. 

   Rádi vás v červnu na Bush River přivítáme a věříme, že tentokrát už to opravdu vyjde. 

                                                                                        Za STOV  FONY 

 

 P. F.  2023 
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